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  غربی ها معتقدند که با توجه به غنی سازی 84درصدی ایران 
دیگر برجام نمی تواند کارایی لازم را داشته باشد و باید یک توافق 
بلندمدت دیگری را تنظیم  کرد که سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا نیز چند روز پیش چنین مطلبی را بیان کرد. از سوی 
دیگر نیز ایران معتقد است که برجام قابل احیا است و این دو 
نگرش در مقابل هم قرار دارد. اروپا نیز مقداری دیدگاهش نسبت 
به آمریکا متفاوت شده و فاصله گرفته است. البته اروپایی ها 
مقداری عصبانی تر از آمریکایی ها هستند و در واقع این مساله 
جنگ اوکراین  بیشتر تاثیر گذاشته است. از همین رو است که 
بحث مکانیزم ماشه را مطرح می کنند و معتقدند که ایران به 
دنبال این است که به غنی سازی 90 درصد برسد. لذا اروپایی ها 
خیلی مثل آمریکایی ها امید ندارند که از درون مذاکرات چیزی 
دربیاید. یعنی این تفاوت دیدگاه در بین اروپایی ها و آمریکا 
خود را نشان می دهد. با این حال نیز غربی ها اتحاد خود را حفظ 
کرده اند و حال بایستی ببینیم گفت و گو هایی که صورت می گیرد 
و پادشاه عمان نیز در همین راستا می خواهد به ایران سفر کند 
وی چه پیشنهادهایی را خواهد آورد.  احتمالا وقتی آمریکایی ها 
از توافق بلند مدت با ایران صحبت می کنند حتما پشت آن باید 
یک پیشنهادهایی را هم مطرح کنند. باید منتظر این پیشنهادها 
بود ضمن این که ایران موضع قبلی خود را دارد و بر اساس موضع 
قبلی که همان مساله توافق برجامی است اما طبیعتا وقتی 
پیشنهادی برسد همان پیشنهاد را نیز بررسی خواهد کرد. از 
طرفی ایران نمی خواهد متهم شود که باعث فروپاشی برجام 
شده و خب اروپا تهدید می کند که مکانیزم ماشه را اجرایی کند 
و همانطور که مشخص است در سازوکار مکانیسم ماشه اعضای 
شورای امنیت مثل چین و روسیه نیز نمی توانند اجرایی شدن 
آن را وتو کرده  و از آن جلوگیری کنند. لذا طبعتا ایران دوست 
ندارد که مساله به شورای امنیت کشیده شود و مکانیسم ماشه 
مطرح می شود. لذا خود آنها دارند از برجام به نحو زیرکانه ای 
خارج می شوند. وقتی که آمریکایی ها در مقابل برجام یک توافق 
بلندمدت دیگری را مطرح می کنند طبیعتا بدین معنی است که 
آمریکا برجام را کنار گذاشته و دیگر نمی خواهد این توافق ادامه 
پیدا کند و به هر نحوی  روی این توافق کار کند. البته آمریکا نیز 
نمی خواهد که متهم شود به اینکه عضو برجام نیست، اما مسئول 
حوادث بعدی آن شناخته شود. لذا باید دید در کش و قوسی 
که وجود دارد و آنها نکته ای را می گویند و ایران نکته دیگری 
می گوید باید دید در این میان واسطه ها چکار می کنند و چه 
پیشنهادهایی می آورند. بر همین اساس ما باید منتظر بمانیم 
و ببینیم که در یکی دو ماه آینده چه تحولاتی رخ می دهد. 
آنچه  مسلم است آمریکا نمی خواهد تنش ایجاد کند. هر چند 
که آمریکا نیز دنبال تنش نیست اما عصبانی است. اروپا بیش از 
آمریکا اعتقاد دارد که ایران به دنبال غنی سازی 90 درصد است. 
اروپایی ها به ویژه فرانسوی ها برروی این موضوع تاکید می کنند.  
آنها  حداقل در شرایط فعلی کمتر معتقدند  که می توان از ایران 
امتیاز گرفت. اما خب آمریکا هنوز امید خود را از دست نداده و 
منتظر است تا شاید شرایط تغییر کند و باز هم بتواند با ایران 
پای میز مذاکره ای بنشیند و توافق دیگری را این بار به طور بلند 

مدت رقم بزند. 

 آمریکا به توافق امیدوارتر است تا اروپا 
یادداشت

  گرانی ها حال مردم را 
بد می کند

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه مهار 
تورم و رونق تولید که امسال پیش روی ما 
قرار گرفته وقتی همه متحد باشند، اتفاق 
خواهد افتاد، اظهار داشت: یکی از نکات قابل 
تاکید در این ماجرا، مسئله گرانی هاست که 
به تعبیر امام صادق)ع(، گرانی ها حال مردم 
را بد می کند و به اخلاق مردم آسیب می زند؛ 
مسئله مسکن و اجاره بها جزو ابتلائاتی است 
که بخش مهمی از مردم درگیر آنند. در 
تهران که شرایط سخت تر است، حوالی ۵0 
درصد افزایش بها داشته که نیازمند مراقبت 
ویژه است. حجت الاسلام والمسلمین حاج 
علی اکبری متذکر شد: حساسیت مسکن در 
سبد خانوار، آرامش کل خانواده را می تواند 
مختل کند و تابعی شده از قیمت زمین 
و مسکن و تبدیل یک کالای زیستی به 
یک کالای دلالی که در نتیجه شاهد فوران 
بی حساب و کتاب قیمت ها هستیم که کمر 
مستاجرها را می شکند؛ این مسئله وقتی که 
با آشفتگی قیمت، فقدان نظارت و بی انصافی 
و عدم بسته های حمایتی همراه شود، 

می بینید که چه داستانی درست می کند.

دستگاه های مسئول بر شرایط 
امنیتی کشور مسلط هستند

وزیر کشور جلسه شورای تامین شهرستان 
کازرون عنوان کرد: تلاش دشمنان بر این 
محور تمرکز دارد که نگذارند پیشرفت های 
بزرگ دولت با وجود تحریم ها و برخی 
مشکلات به جا مانده از سال های گذشته 
در اذهان مردم به خوبی به تصویر کشیده 
شود. احمد وحیدی با اشاره به اینکه اقدامات 
بزرگی در دولت سیزدهم انجام شده و 
دستاوردهای زیادی به دست آمده است، 
خاطرنشان کرد: تلاش می شود تا نگذارند 
مردم متوجه این حجم از فعالیت ها و اقدامات 
کم سابقه دولت سیزدهم در زمینه های 
گوناگونی چون نفت، گاز و آب شوند. وزیر 
کشور با تاکید بر اینکه اقدامات دولت باید 
در رسانه ها به خوبی تبیین شود، خاطرنشان 
کرد: اقتصاد و معیشت مردم دو مسئله مهم 
است و تلاش های دولت هم معطوف به آنها 
است. وزیر کشور تاکید کرد: دستگاه های 
مسئول بر شرایط امنیتی کشور مسلط 

هستند.

 عربستان سفیر خود در ایران را 
معرفی کرد

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه 
از معرفی سفیر عربستان در ایران خبر داد و 
درخصوص زمان بازگشایی سفارتخانه های 
ایران و عربستان توضیحاتی ارائه کرد. 
امیرعبداللهیان در یک گفت وگوی ویدئویی 
توضیح داد: عربستان سعودی سفیر جدید 
خود در تهران را روز سه شنبه معرفی 
کرده است. ما هم به زودی سفیر جدید 
خود ]در ریاض[ را معرفی خواهیم کرد. 
امیرعبداللهیان در پاسخ به سوالی درباره 
زمان بازگشایی سفارتخانه های ایران و 
عربستان، با توجه به فرارسیدن موعد دو 
ماهه گفت: همکارانم چند هفته ای است که 
در تلاشند سفارتخانه و سرکنسولگری مان 
آماده بازگشایی شود. به من گفته اند که 
طی روزهای آینده کارشان نهایی می شود. 
طبعا وقتی آماده شود، سفارت بازگشایی 

خواهد شد.

در »شاهنامه« هم به حجاب 
اشاره شده

امام جمعه کرج گفت: اگر در اشعار 
فردوسی توجه کنیم متوجه خواهیم شد 
که عفت و حجاب منش ایرانی بوده است 
که بعدها با اسلام تلفیق شده و بخش های 
پوشش  و  حجاب  به  شاهنامه  مختلف 
زنان ایرانی اشاره شده است. آیت الله 
در  همدانی  حسینی  سیدمحمدمهدی 
خطبه های نماز جمعه ۲۲ اردیبهشت کرج 
با بیان اینکه مقاومت در برابر استکبار و 
تبیین حقایق دینی و حفظ ارزش های 
اسلامی به علمای دین رسیده و به مردم 
منتقل شده بیان کرد: در ۲00 سال اخیر 
ما شاهد موارد زیادی از بصیرت و تبیین و 
مقاومت علمای دینی در برابر دسیسه های 
دشمنان بودیم که از جمله آن ها لغو قرارداد 

کاپیتولاسیون  بود.

انتقاد بی سابقه جلیلی به برجام
سعید جلیلی، دبیر شورایعالی امنیت ملی 
در دولت محمود احمدی نژاد گفت: تجویز 
دوباره برجام به عنوان یک راه حل یعنی یک 
تجربه تلخ را دوباره تکرار کردند. وی با بیان 
این که »رسانه زرد یعنی چیزهای حاشیه 
به متن بیاید«، گفت: در کار روشنگری نباید 
دچار حرکت های زرد شد، یکی از ضرورت های 
امروز جامعه ما مدل کار شهید مطلبی است. 
جلیلی همچنین گفت:کسانی یک زمانی بر 
برجام تاکید کردند و در  این مسیر رفتند ولی 
نتیجه نگرفتند  حالا اگر کسانی آمدند همان 
راه حل را تجویز کردند این یعنی یک تجربه 

تلخ را دوباره تکرار کردند.

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل 

 حمایت از قربانیان خاموشِ جرایم  
 ادامه از صفحه 1 / اهمیت توجه به چگونگی عملیاتی شدن 
مفاد قانون با شناسایی ماهیت و کارکرد ذاتی دستگاه ها و نهادهایی 
که در ماده6به عنوان نهادهای درارتباط با این قانون تعریف شده اند 
امکان پذیر است: سازمان بهزیســتی، نیروی انتظامی، سازمان 
زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی، وزارت کشور، وزارت تعاون، 
وزارت بهداشت، وزارت آموزش و پرورش، صدا و سیما نهادهایی 
هستند که هر یک در قانون مورد اشــاره واجد تکالیف ستادی و 
عملیاتی تعریف شده اند. امکانات و توانایی ارگان های فوق الذکر 
به گونه ای  است که هر یک به تنهایی قادر هستند با بهره مندی از 
داده های آماری خشــونت علیه اطفال و نوجوانان به نحو مطلوب 
به وظایف ذاتی خویش و تکالیف مندرج در این قانون جامه عمل 
بپوشند. سیاست جنایی به معنای مجموع روش های حاکمیتی 
علیه رفتارهــای مجرمانه برای اولین مرتبــه در قرن18میلادی 
توسط فون فوئرباخ آلمانی مطرح شد و از آن تاریخ تا به امروز بنا بر 
معنای عام و کلی عبارت سیاست، اتخاذ راهکارهای حاکمیتی در 
تقابل با پدیده مجرمانه را در قالب سیاست جنایی اعم از قضائی و 
تقنینی شناسایی می کنند. دولت ها در مواجه به تکثر و تکرار برخی 
هنجارشــکنی ها در جهت تقابل با چنین رفتارهایی بدوا اقدام به 
جرم انگاری رفتار مورد بحث کرده سپس در راستای تحقق اهداف 
مجازات ها اعم از اصلاح بزهــکار و جبران ضرر و زیان وارده بر بزه 
دیده و اجرای عدالت و... نسبت به تعیین و تعریف کیفر متناسب با 
رفتار مجرمانه اقدام می کنند. نکته مهم و قابل توجه در این مسیر 
توجه به شرایط بزه دیده است که در جرم شناسی نوین تحت عنوان 
علم بزه دیده شناســی مورد تحلیل جرم شناسان قرار می گیرد، 
همان ضرورت های اجتماعی که مبنای سیاست جنایی تقنینی 
در انشاي قانون در حمایت از اطفال و نوجوانان به عنوان بزه دیده 
خشــونت های خانگی و اجتماعی قرار گرفته است بهترین دلیل 
مبنایی در تشریع کیفرهای متناســب با نوع جرم و مجنی علیه 
)بزه دیده= اطفال و...( جرایم تعریف شــده در قانون مورد بحث 
است. حال که قانونگذار با تصویب قانونی خاص در مسیر حمایت 
از قربانیان خاموشِ جرایم وخشونت های خانگی گام های موثر و 
اولیه را برداشته لازم اســت جهت عملیاتی شدن اهداف تعریف 
شده در سیاســت جنایی - قضائی که اهداف اعمال کیفر در آن 
نهفته است دســتگاه های ذی ربط با رویکردی جرم شناسانه به 
انشاي راهکارهای موثر جنایی در تحقق اهداف مجازات ها اقدام 
کنند. مطالعه و بررسی اشکال مختلف جرایم، تحلیل شخصیتی 
مرتکبین چنین جرایمی، شناســایی چگونگی ایجاد رابطه بین 
بزه دیده و بزهکار خاصه در زمانی که بین این دو رابطه نســبی یا 
سببی برقرار است، تحلیل علل و انگیزه های ارتکاب جرم، تحلیل 
جامعه شناسانه محیط زندگی مجنی علیه و مرتکب، تحلیل آماری 
آثار و تبعات اجرایی شدن قانون، بازتاب اجتماعی–فردی اعمال 
مجازات های تشریع شده در قانون مجازات اسلامی و سایر قوانین 
خاص و... از جمله اقداماتی اســت که در علم جرم شناسی مورد 

تحلیل و بررسی قرار می گیرد.

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه 
با تاکید بر اینکه کلید کاهش تورم، 
رشد تولید است و رشد تولید با 
کاهش تصدی گری دولتی و تکیه 
بر بخش خصوصی محقق می شود، 
اظهار کرد: باید به سراغ آن دسته از 
راهکارهای رشد تولید و رفع موانع 
تولید برویم که هم به قوه قضائیه 
مربوط می شوند و هم فی نفسه 
مؤثر هستند؛ باید مشخص شود 
در کدام بخش های مرتبط با رشد 
تولید فاقد سازوکار هستیم؛ در 
سازوکارهایمان  قسمت  کدام 
کدام  در  و  نمی شوند  عملیاتی 
بخش ها دچار موازی کاری هستیم. 
حجت الاسام غلامحسین محسنی 
اژه ای به آسیب شناسی فرهنگی 
مقوله حمایت از سرمایه گذاری 
مولد و تولیدی در کشور پرداخت 
و بیان داشت: متأسفانه فرهنگ 
حمایت از بخش خصوصی مولد 
آنطور که باید و شاید در کشور 
ما جا نیفتاده است و هنوز در 
بسیاری از مواقع شاهد هستیم 
که اگر مسئولان قضائی یا حتی 
اجرایی بخواهند از فعالیت های 
بخش خصوصی حمایت روشن و 
قانونی کنند، یا در مظان اتهام قرار 
می گیرند و تقبیح می شوند یا آنکه 
برای آن ها مسئله درست می شود. 
وی در ادامه به مقوله مهم تأمین 
امنیت سرمایه گذاری در کشور و 
راهکارهای تحقق هر چه بیشتر 
آن در راستای رشد و رونق تولید 
اشاره کرد و گفت: بخشی از وظایف 
و تکالیف در راستای تحقق مقوله 
رشد تولید در جامعه، متوجه قوه 
قضائیه است، مانند تأمین امنیت 

خصوصی  بخش  سرمایه گذاری 
در کشور؛ لذا ضروری است ما در 
دستگاه قضائی به سازوکارهای 
تحقق جامع و کامل این مقوله و 
مقولات مشابه اهتمام داشته باشیم. 
وی افزود: دستگاه قضا در عین 
مبارزه قاطعانه و بدون مماشات 
با فساد، باید به نحوی عمل کند 
و  سرمایه گذاری  امنیت  به  که 
فعالیت بخش خصوصی در کشور 
همچنین  نشود؛  وارد  لطمه ای 
کمک دستگاه قضائی به بخش 
خصوصی و فعالیت های اقتصادی، 
باید به شکلی باشد که تحت هیچ 
فساد  ایجاد  به  منجر  شرایطی 
در کشور نشود. رئیس دستگاه 
قضا در ادامه به تبیین و تشریح 
راهکارهای رفع برخی موانع رونق 
و رشد تولید و نقشی که دستگاه 
قضائی در این قضیه می تواند ایفا 
کند، پرداخت و مشخصاً به مقولاتی 
نظیر »ایجاد برخی مزاحمت ها 
برای بخش خصوصی« و »ممنوع 
مسدودالحسابی  و  الخروجی 
فعالان بخش خصوصی به اندک 
بهانه ای« اشاره کرد. رئیس قوه 
عنوان  راستا  در همین  قضائیه 
که  مزاحمت هایی  برخی  کرد: 

برای بخش خصوصی در کشور 
اتفاق می افتد، در فعالیت آن ها 
اخلال جدی ایجاد می کند؛ این 
است  ممکن  بعضاً  مزاحمت ها 
مستقیماً از ناحیه خود قوه قضائیه 
باشد یا آنکه افراد دیگری از اهرم قوه 
قضائیه استفاده کنند؛ علی ایحال 
باید در جهت رشد تولید و اشتغال، 
بر امر تأمین امنیت سرمایه گذاران 
و فعالان سالم بخش اقتصادی، 
اهتمام جدی داشته باشیم. وی 
تاکید کرد: یکی از مسائل مهم 
این است که ما چگونه باید مقوله 
مبارزه همه جانبه با فساد را با 
موضوعاتی مثل ممنوع الخروجی 
جمع  افراد،  مسدودالحسابی  و 
عین  در  که  گونه ای  به  کنیم؛ 
مبارزه قاطعانه و بدون مماشات 
با فساد و مفسدین، بلاوجه برای 
سرمایه گذاری، ممنوع الخروجی 
و مسدودالحسابی ایجاد نکنیم؛ 
باید در این زمینه به سرعت و دقت 
اصولی  و  عملیاتی  راهکارهای 
تدوین شود. محسنی اژه ای بیان 
داشت: یکی دیگر از سازوکارهای 
تحقق شعار مهار تورم و رشد تولید 
از سوی قوه قضائیه، نقش آفرینی 
فعالانه نمایندگان دستگاه قضا در 

هیات ها، شوراها و ستادهایی است 
که بر اساس قانون تشکیل شده اند؛ 
اگر جلسات شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی و همچنین 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
در مواعد مقرر تشکیل نمی شود 
نمایندگان قوه قضائیه در این شورا و 
ستاد باید با انجام پیگیری های لازم، 
خواستار برگزاری منظم جلسات 
آن ها شوند؛ ضرورت دارد که در 
انجام این پیگیری ها، به تماس 
تلفنیِ صِرف اکتفا نشود و حتما به 
صورت مکتوب و با انجام نامه نگاری، 
پیگیری های لازم صورت گیرد. 
رئیس قوه قضائیه با اشاره به برخی 
تکالیف و وظایف سپرده شده به 
قوه قضائیه در مقوله مبارزه با 
قاچاق اظهار کرد: دادستان کل، 
وزیر دادگستری و رئیس سازمان 
بازرسی در ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز عضویت دارند؛ سؤال 
مهم آن است چرا در حال حاضر 
برخی تصمیمات و اقدامات مربوط 
به مبارزه با قاچاق را در خارج از 
ستاد و بدون سیاستگذاری آن ستاد 
انجام می دهیم؟ شاید یک وجه 
موضوع این باشد که آن ستاد کار 
خود را به درستی انجام نمی دهد 
یا آنکه جلساتش به موقع برگزار 
نمی شود؛ بخش قابل توجهی از 
وظایف و تکالیفی که در زمینه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز بر عهده 
گذاشته  مختلف  دستگاه های 
می شود، در درون ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پیش بینی شده 
است؛ شما اعضای شورای عالی 
قوه قضائیه که در آن ستاد عضویت 

دارید، آن را فعال کنید. 

رئیس قوه قضائیه: 

کلید کاهش تورم، رشد تولید است
 هشدار مکارم شیرازی

  یک مرجع تقلید در پیام به 
همایش »حوزۀ انقلابی و حوزۀ 
منتظر« آورد: انقلاب اسلامی 
برآمده از حوزه های علمیه است و 
هدف آن، اجرای احکام شریعت و 
تحقق آرمان های دینی در جامعه 
است. این اندیشه که حاصل 
آموزه های دینی ماست همواره 
در حوزه های علمیه و شاگردان 
این مکتب ساری و جاری بوده و 
خواهد بود. آیت ا... مکارم شیرازی 
ادامه داد: آنچه بیش از این 
اهمیت دارد بقا و زنده نگه داشتن 
اندیشۀ مهدوی در میان حوزه 
انقلابی است و تحقق آن در گرو 
عمل به وظایف ذاتی حوزویان 
است. مسئولین و متولیان امور 
حوزه باید نسبت به آسیب هایی 
که حوزه های علمیه و خصوصاً 
تهدید  را  کوچک  حوزه های 
می کند بسیار حساس باشند، 
کم انگیزگی طلاب در فراگیری 
علوم، عدم اهتمام به شئون و 
وظایف حوزوی، فاصله گیری 
از مردم و غفلت از آسیب های 
اجتماعی که دامنگیر خانواده ها 
و خصوصاً جوانان شده است، از 

جملۀ این تهدیدها است. 

   آرمان ملی: وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گفت: در حوزه شبکه های اجتماعی 
و پیام رسان ها همان طور که قبلا اعلام شد، 
ما از فعالیت هر پلتفرم و سکوی خارجی در 
جمهوری اسلامی ایران استقبال می کنیم، 
مشروط بر اینکه به قواعد خودشان پایند باشند 
و در ایران دفتر ایجاد کرده و در قبال اتفاقاتی 
پاسخگو  پلتفرم شان رخ می دهد،  در  که 
باشند. به گزارش فارس؛ عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه 

بازدید از نمایشگاه اینستکس ۲0۲3 در جمع 
خبرنگاران در رابطه با رفع فیلترینگ اظهار 
کرد: در مورد فیلتر یا رفع فیلتر، یک کمیته 
13 نفره تصمیم می گیرند که وزارت ارتباطات 
نیز یک عضو از آن کمیته است، با پیگیری ها 
در اسفندماه سال گذشته، نزدیک به 300 
سایت و سرویس و 100 بازی با همراهی که 
این کمیته انجام داد، رفع فیلتر شدند. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: چند 
وقت قبل مشاهده کردید که در کشور آمریکا 

در رابطه با برنامه »تیک تاک« ۵ ساعت و 37 
دقیقه جلسه استماع برگزار شد و مسئولان این 
کشور، چقدر با حساسیت در مورد حفظ حریم 
خصوصی مردم و اثری که این برنامه، بر روی 
افکار عمومی و روی جوانان این کشور دارد با 
حساسیت کار را دنبال می کردند و هم اکنون 
حتی در برخی ایالت های آمریکا »تیک تاک« 
برای مردم نیز ممنوع شده، دنیا نسبت به فضای 
مجازی خود حساس است و ایران نیز از این 

قاعده مستثنی نیست. 

 وزیر ارتباطات:
ایران نسبت به فضای مجازی اش حساس است

نیمه جان برجام همچنان میوه می دهد

سوخو ۳۵ در آسمان ایران؟
آسمان ایران با خرید سامانه تدافعی اس۳00 و سوخو۳۵ در کنار سامانه های تدافعی و موشکی داخلی امن تر می شود

تنگدستی عامل دست 
کشیدن از انقلاب نشود

تردد شناورهای دشمن 
تحت نظر است

 امام جمعه مشهد گفت: مسئولان 
نظام در موقعیت های مختلف باید 
آگاه باشند که سفره های مردم 
به  و معیشت مردم  نشود  خالی 
تنگ نیاید زیرا انسان در کنار سفره 
تنگ، نمی تواند مقاومت خود را در 
موقعیت حفظ کند. بر این اساس، 
همه باید توان خود را به میدان 
بیاورند تا مشکلات معیشتی مردم 
به عنوان یک اصل و محور، حل  و 
.. علم الهدی با  . فصل شود. آیت ا
بیان اینکه مردم هوشیار باشند تا 
تنگدستی عامل دست کشیدن از 
انقلاب نشود، تصریح کرد: دشمن 
بداند فشار اقتصادی و مشکلات 
معیشتی نمی تواند باعث شود که 
مردم ما از دین خود دست بردارند. 

 فرمانده نیروی دریایی سپاه 
پاسداران گفت: این نیرو با تکیه بر 
توان داخلی امروز در خلیج فارس در 
بالاترین سطح آمادگی قرار دارد و در 
حوزه هوایی، سطحی، زیرسطحی 
بر خلیج فارس تسلط کامل دارد. 
سردار علیرضا تنگسیری در جمع 
خبرنگاران در بوشهر افزود: تردد 
شناورهای دشمن در خلیج فارس 
همواره تحت نظر و رصد شبانه روزی 
نیروی دریایی سپاه قرار دارد. وی 
بیان کرد: ارزیابی ما در زمینه 
امنیت خلیج فارس مثبت و این آبراه 
استراتژیک در امنیت کامل قرار 
دارد. تنگسیری ادامه داد: امروز 
تجهیزات مهم پیشرفته نظامی در 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح تحت فرمان و هدایت های 
رهبر معظم انقلاب اسلامی طراحی 
و با همت جوانان ایران اسلامی 
مسلح  نیروهای  وارد  و  ساخته 
می شود. وی اظهار کرد: در طراحی 
و ساخت تجهیزات نظامی پیشرفته 
در نیروهای دریایی و زمینی سپاه 
و ارتش و هوا فضا کارهای بزرگی 

صورت گرفته است. 

  آرمان ملی – احسان اسقایی: برجام 
هنوز هم میوه می دهد. هرچند عده ای تمایل 
ندارند ثمرات برجام را که به زعم برخی در 
اغماست و بنابر نظر عده ای دیگر جسدی 
بی تحرک است، را مشاهده کنند اما برجام 
حتی به رغم خروج یک جانبه آمریکا از آن 
و گام های متقابل تهران در برابر این تصمیم 
آمریکا دستاورد های مختلفی برای ایران داشته 
و دارد. یکی از این دستاورد ها آن است که 
بر اساس توافق ۲01۵  ایران به مدت ۵ سال 
بعد از انعقاد آن قرارداد از تحریم تسلیحانی 
سازمان ملل متحد خارج شده و می تواند اقدام 
به خرید سلاح نماید. درسال ۲0۲0 این موعد 
برای تهران رسید و ایران توانست از متحدین 
خود تجهیزات نظامی خریداری کند. با لغو 
تحریم های تسلیحاتی تهران تنها در  اندیشه 
خرید سلاح های نظامی نبود بلکه از قرار معلوم 
توانسته است تجهیزات نظامی خود اعم از پهپاد 
و شاید هم موشک و سامانه های پدافندی را 
به کشور های متحد صادر کند. در گذشته 
برخی اخبار از استفاده از سامانه های پدافندی 
ساخت ایران در برابر حملات رژیم اسرائیل به 
سوریه  منتشر شد که خود نشان دهنده آن بود 
که تهران توانسته است با در نظر گرفتن لغو 
تحریم های تسلیحاتی سلاح های تدافعی خود 

را در اختیار متحدینش قرار دهد. 
  غرش سوخو۳۵ در آسمان تهران

روس ها همواره در صادرات و انتقال تجهیزات 
نظامی به ایران و بسیاری از کشور های منطقه 
پیشتاز بوده اند. هر چند ایران قبل از پیروزی 
انقلاب تجهیزات نظامی خود را از آمریکا و اروپا 
دریافت می کرد و به واسطه خرید کشتی های 
جنگی از فرانسه در طول 8 سال جنگ تحمیلی 
در خلیج فارس در کنار پایگاه های نظامی 
خود در این منطقه قدرت بلامنازعه بود اما 
بعد از انقلاب اسلامی تمایل بیشتری به خرید 
تجهیزات رزمی از بلوک شرق و روسیه پیدا 

کرد که احتمالاً وجود برخی تحریم ها از ابتدای 
انقلاب به این سو می تواند علت آن باشد اما 
مهمترین خرید تهران از روس ها خرید سامانه 
پدافندی اس300 بود که البته باز هم وجود 
تحریم های بین المللی علیه تهران مانع انتقال 
این سامانه پیشرفته که بر اساس برخی اخبار 
قادر است به طور همزمان بیش از ۲۵ موشک و 
هواپیما را شناسایی و آن ها را منهدم کند، شد. 
بعد ها که توافق وین به ثمر نشست روس ها 
بلافاصله این سامانه را به تهران انتقال دادند 
و آن روز ها رسانه های حوزه بین الملل نوشتند 
که آسمان امن ایران با فعالیت سامانه اس300 
امن تر شد. بعد ها برخی رسانه ها نوشتند 
تهران توانسته است سامانه باور 373 را با در 
نظر گرفتن فناوری اس300 بسازد و برخی 
نیز مدعی شدند چون این سامانه از اس300 
پیشرفته تر است احتمالاً تهران دیگر نیازی 
به خرید سامانه اس 400 نخواهد داشت اما 
اکنون خبر بسیار مهمتری که از مدت ها قبل 
انتظار آن می رفت، تأیید شده است. وب سایت 
انگلیسی زبان خبرگزاری دولتی ایرنا در مطلبی 
اختصاصی مدعی شده است که نیروی هوایی 
ارتش در هفته های پیش رو اولین دسته از 
جنگنده های سوخو 3۵ را دریافت خواهد کرد. 
نیروی هوایی ایران قرار است در هفته های 
آینده اولین دسته از جنگنده های پیشرفته 
سوخو Su-3۵ را تحویل بگیرد. این پایگاه 
خبری نوشته است آخرین باری که این نیرو 
از کلاس مشابه را  جنگنده های پیشرفته 
دریافت کرد در اواسط دهه 1970 بود که 
هواپیمای جنگنده گرومن اف14- ای تامکت 
وارد ایران شد. بر خلاف مدل F-14A که دارای 
قابلیت های بسیار محدود هوا به زمین و هوا به 
 Su-3۵ ،دریا و یک جفت موتور دردسرساز بود
جنگنده ای است که در انواع ماموریت ها برتر 
است. البته در گذشته برخی تصایر از فرود 3 
فروند سوخو در پایگاه مهرآباد منتشر شده بود 

که تکذیب گردید اما انتشار این خبر و برخی 
اخبار مبنی بر اینکه خلبان های ایران در حال 
آموزش برای پرواز با سوخو هستند نشان می داد 
که بالاخره آسمان تهران شاهد غرش یکی 
از پیشرفته ترین هواپیما های جهان خواهد بود.
   شاید اس ۴00 با سوخو به تهران بیاید

منابع خبری درگذشته اعلام کرده بودند که 
تهران در کنار خرید جنگنده سوخو تجهیزات 
تدافعی دیگری را هم از روسیه وارد خواهد کرد. 
از این رو با در نظر گرفتن آن که بسیاری از 
کشور های جهان حتی کشور هایی مانند ترکیه 
که عضو ناتو هستند اما با لحاظ قدرت تدافعی 
اس400 و به رغم مخالفت های آمریکا این 
سامانه را از روس ها به منظور افزایش قدرت 
تدافعی خود خریداری کردند. احتمالاً ایران هم 
برای تکمیل حلقه امنیتی هوایی خود و نفوذ 
ناپذیر کردن آسمانش خریدار اس400 خواهد 
بود. از این رو بعید نیست در آینده و بعد از ورود 
سوخو ها به ایران شاهد حضور این ابر سامانه 
تدافعی در ایران باشیم اما خرید این سامانه 
توسط تهران در کنار خرید سوخو های جنگنده 
سطح نظامی  ایران را در میان کشور های منطقه 
و فرامنطقه افزایش خواهد داد. در گذشته ایران 
به علت اینکه نتوانسته بود هواپیما های جنگنده 
خریداری کند به سمت ساخت موشک های 
دور برد برای حفاظت از مرز های خود حرکت 
کرد و در این مسیر خوش درخشد اما اکنون 
تهران هم یکی از پیشرفته ترین سامانه های 
تدافعی جهان را دارد، هم یکی از جنگجو ترین 
جنگنده های جهان را خریداری کرده است 
و از سوی دیگرسامانه های موشکی تدافعی و 
تهاجمی تهران نیز که به نقل هر رسانه ای تبدیل 
شده است. از این رو می توان نتیجه گرفت 
در آینده نزدیک ایران به یکی از قدرت های 
بلامنازعه تبدیل خواهد شد. قدرتی که بخشی 
از آن از دیپلماسی و برجام حاصل شده و بخشی 

از آن را میدان عملیاتی کرده است.


